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Hem d’afegir l’estratègia d’educació per al desenvolupament 
en l’àmbit formal i, d’altra banda, l’estratègia d’acció humani-
tària 2018-2022, que hem presentat estos últims mesos .

Tots estos instruments que han de guiar la cooperació valen-
ciana es traduïxen en plans anuals i en informes d’avaluació . 
Significa modernitzar la gestió de la cooperació, significa 
planificació, rendició de comptes i necessitat de consens amb 
els diversos sectors implicats .

Dit això, i tenint en compte l’enfocament transversal i 
complex de la nova llei, treballem en una nova arquitectura 
normativa per al desenvolupament concret . Estem en este 
moment a la conselleria, des del mes de febrer, treballant en 
dos projectes de decret, segons indiquen les normes finals…, 
perdó, les clàusules finals de la llei de cooperació.

El primer és el projecte de decret pel qual es desplega la llei 
en l’àmbit de la consecució dels objectius de desenvolupa-
ment sostenible de l’Agenda 2030 de Nacions Unides a la 
Comunitat Valenciana . Ja ha passat els tràmits de la consulta 
prèvia i la informació pública . Es troba ara mateix pendent de 
les aportacions i suggeriments de diferents conselleries .

En este projecte es regula la implementació de l’Agenda 2030 
per al desenvolupament sostenible a la nostra comunitat, així 
com l’estratègia autonòmica de desenvolupament sostenible .

Este decret també regularà la composició i el funcionament 
de tres òrgans clau que inclou la llei: l’alt consell consul-
tiu per al desenvolupament, la comissió interdepartamen-
tal per a la cooperació internacional al desenvolupament i el 
consell territorial sectorial per a la cooperació internacional 
al desenvolupament .

El segon projecte que ja està també tramitant-se és el nou 
decret que regularà el registre d’agents de la cooperació 
internacional al desenvolupament . Actualment regulat per 
un decret que ha envellit i que no és tan útil com mos agrada-
ria, el Decret 39/2009 .

S’ha obert un fòrum de participació i s’ha realitzat ja la 
consulta pública prèvia . I estem pendents de diversos infor-
mes jurídics, normals en aquests casos .

Per a acabar, anem a iniciar un procés participatiu amb tots 
els agents de la cooperació, encaminat al desplegament 
reglamentari dels aspectes de la llei vinculats a la cooperació 
internacional al desenvolupament . Eixe procés participatiu 
inclourà reunions bilaterals amb aquells agents especialitzats 
en matèries, reunions multilaterals per a consensuar tot això .

El document final suposarà l’inici dels tràmits administra-
tius del nou projecte decret del Consell en matèria de coope-
ració internacional al desenvolupament, amb què, diguem, 
conclourem la part fonamental . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller, ha d’acabar .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

 . . . (inintel·ligible)  . . .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Anem a continuar amb la pregunta 1 .385, que formula 
la diputada Marian Campello, també al conseller de 
transparència .

Senyora Campello, quan vosté vullga .

La senyora Campello Moreno:

Gràcies, presidenta .

Bona vesprada, senyor conseller .

Abans de preguntar-li, m’agradaria donar algunes xifres . 
Pressupost a subvencions per a les entitats locals, 200% més 
de pressupost en 2018, i cal recordar que en 2017 i en 2016 
ja augmentà . Pressupost destinat a entitats ciutadanes, més 
d’un 30% d’augment. Pressupost destinat a subvencions a 
cases regionals, quasi un 90% més. Subvencions als Cevex, 
fins a un 50% d’augment en el capítol VII. En definitiva, 
parlem d’un increment de subvencions de més d’un 80%.

Un pressupost que aposta pel desenvolupament de la partici-
pació en les entitats que estan a primera línia de la ciutadania 
i porta l’aposta del Consell per la transparència i la participa-
ció al nivell més micro .

A més, s’amplia la part de subvenció atribuïble a personal, 
perquè, bé, la gent que venim del món associatiu, de la parti-
cipació, sabem que no se pot parlar de descentralització 
sense apostar pels recursos humans . Els recursos humans 
són indispensables per al desenvolupament de projectes 
ambiciosos .

Per això, el pressupost destinat a les entitats d’ajuntaments 
de menys de cinc mil habitants és major que el destinat a 
les de més de cinc mil . És una aposta de la conselleria per la 
progressivitat també entre les poblacions amb més dificul-
tats econòmiques . Un augment que passa dels 250 .000 euros 
a 800 .000 euros en este exercici .

L’augment és transversal a totes les entitats que promocio-
nen la participació en l’àmbit autonòmic i també fora d’este . I 
és que les cases regionals d’altres comunitats autònomes, els 
centres Cevex a l’estranger, també són beneficiàries d’este 
augment de què parlàvem . Centres que compleixen una 
funció fonamental respecte a la nostra imatge a l’exterior i 
també per a fer acolliment als milers i milers de valencians 
i valencianes que es troben fora de la seua terra i encara 
mantenen les seues arrels .
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D’altra banda, es manté un model que ha demostrat ser 
d’èxit, més transparent i garantista, com és la concurrència 
competitiva. Més oportunitats per a entitats que, fins ara, 
no comptaven amb cap ajuda i desenvolupen la seua tasca 
contra vent i marea .

Respecte a les entitats subjectes de ser subvencionades 
durant este exercici, es preveu també un important augment 
que ens agradaria que ens puguera –si pot ara– desenvolupar 
en la seua resposta .

Senyor conseller, sap molt bé que la realitat política del 
nostre grup ha estat històricament lligada al municipalisme, a 
allò més micro . Per això, per a nosaltres –i jo crec que és molt 
encertat–, és important que fem arribar a les entitats subjec-
tes de rebre este ajudes les noves polítiques que s’estan 
impulsant des del Consell . De fet, el vídeo de la seua resposta 
ja li puc dir que tinc pendent de passar-lo, segurament, a unes 
quantes entitats locals que estan ja . . ., que fan els seus projec-
tes i estan bastant interessades en com poden adherir-s’hi .

Per tot açò, li pregunte, ¿quina és la planificació per a les 
convocatòries d’ajuda en matèria de transparència i partici-
pació a la ciutadania per a l’any 2018?

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Campello .

Conseller, quan vullga .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Moltes gràcies, diputada .

Moltes gràcies també per eixe oferiment de fer extensiva a la 
societat civil algunes de les tasques que, humilment, tractem 
de desenvolupar .

Recentment, fa una setmana, hem tingut una reunió de 
comunitats autònomes de tota Espanya a Cartagena, en polí-
tiques de participació, i teníem la satisfacció immensa de 
comprovar que en informes no fets per la nostra comunitat, 
sinó per altres, apareixíem com, probablement, la comuni-
tat que millor té organitzat el sistema de subvencions per a 
afavorir la participació .

Des que arribàrem a la conselleria teníem clar que un dels 
nostres objectius havia de ser este . A llarg termini, en última 
instància, la nostra aportació a la participació ha de ser acon-
seguir ajudar que la nostra comunitat siga una comunitat 
molt més vertebrada i que la societat civil tinga una capaci-
tat d’autoorganització i també d’autofinançament de les seues 
activitats, perquè moltes vegades diguem que som un poble 
molt donat a l’associacionisme, i és veritat, el fabulós món de 
les bandes de músiques o de la festa en són exemples absoluts .

Però trobem problemes, trobem problemes . N’hi ha determi-
nats tipus d’associacionisme poc desenvolupat entre nosal-
tres, per exemple, el de caire civil; i les diferències que n’hi 
han entre algunes comarques i altres també, i, sobretot, 
vosté ho apuntava, als pobles més menuts . Ahí és on trac-
tem d’incidir. Per això, hem creat una comissió específica al 
consell de participació ciutadana, per estudiar tota aquesta 
qüestió. És veritat, vosté ho deia, que hem pujat el 82% 
respecte de l’any passat .

Les ajudes a entitats locals, als ajuntaments, són el triple; 
hem passat de 250 .000 a 800 .000 en dos línies de subvenció: 
375 .000 euros per a municipis de més de cinc mil habitants, 
però 425 .000 per a municipis de menys de cinc mil habitants .

Cal recordar que l’any passat es van concedir subvencions a un 
total de 53 entitats locals . Enguany calculem que arribarem, 
com a mínim, a 160 . Un increment que parla per si mateix .

Estes dos línies de subvencions van en la mateixa convoca-
tòria que, responent ja concretament a la seua pregunta, es 
va publicar el 26 de març i es podran presentar projectes fins 
el dia 26 d’este mes, immediatament .

En segon lloc, l’import de les subvencions a entitats ciutada-
nes directament s’ha incrementat, passant de 525 .000 euros 
a (inintel·ligible) ... un 31% més que l’any passat.

En esta convocatòria s’han introduït novetats per a afavo-
rir la cooperació entre entitats, és a dir, afavorir el treball 
en xarxa, la federació d’entitats en molts casos . Per això, 
n’hi haurà diverses modalitats: confederacions i federacions 
autonòmiques; confederacions i federacions d’àmbit inferior 
a l’autonòmic; i la resta, d’àmbit local, etcètera .

A partir d’estes categories, s’han establit les quanties màxi-
mes i la distribució en els termes acordats precisament pel 
consell . . ., negociat en unanimitat en el consell de participació 
ciutadana de 25 de gener .

En tercer lloc, la dotació destinada a cases regionals d’altres 
comunitats s’ha incrementat en 60 .000 euros, serà de 
130 .000 . El termini conclou el 20 d’abril, ja .

En quart lloc, també s’ha incrementat en 50 .000 euros l’ajuda 
als centres valencians a l’exterior, sempre un compromís 
permanent i que tractem de cuidar i, de vegades, mimar, amb 
una dotació de 225 .000 euros . En aquest cas, el 26 de març 
se va convocar i conclourà el 26 d’este mes .

S’està fent un important esforç . En el cas dels Cevex, hem 
tingut algunes dificultats per la tramitació telemàtica, però 
estem tractant de solucionar-la, parlant, si cal, en cada una 
de les cases de la comunitat a l’estranger . I estem convençuts 
que en tots els casos, a principis de juliol, per a facilitar que 
les entitats puguen dur a terme els seus projectes, haurem 
fet públiques les quanties i l’atribució de subvencions .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .
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Passem a la pregunta número 1 .396, que formula la diputada 
Mireia Mollà, del Grup Parlamentari Compromís, també al 
conseller de transparència .

Senyora Mollà, quan vullga .

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyora vicepresidenta .

Senyor conseller, jo li plantejava una pregunta, que és: quines 
mesures s’estan realitzant per a l’aplicació de clàusules de 
responsabilitat social en la contractació pública amb la nova 
llei de contractes públics .

La contractació pública s’ha basat, normalment, en dos crite-
ris com a màxima: la part tècnica, sobre la qüestió del servei, 
l’obra, etcètera, a desenvolupar; i la part econòmica . I, de fet, 
s’ha estat constantment ballant sobre el percentatge que 
ponderava respecte d’esta part tècnica o part econòmica a 
l’hora de poder contractar en un procés de licitació, en un 
procés de contractació . A l’hora de puntuar, les empreses 
han estat forçant, d’alguna manera, o la part tècnica o la part 
econòmica per a endur-se estos contractes .

Però bé és cert que, des de fa un temps, s’introduïx un 
element, que és un element interessant, un element impres-
cindible, un element al qual ja fins i tot Europa, en les direc-
tives europees, encomana als estats membres desenvolu-
par, però que les administracions públiques, d’alguna manera, 
han optat, en principi, en tindre bones intencions, però el 
govern del botànic està sent una de les administracions que 
més està aprofundint perquè siga una obligació, que és esta 
part de responsabilitat social en els elements de contracta-
ció pública . Per tant, ponderarà a l’hora d’endur-se qualsevol 
tipus de contracte .

Aspectes socials, aspectes ètics entre la contractació de les 
administracions amb els tercers, drets laborals –garantir-
los–, drets socials, inclusió social, igualtat de gènere, soste-
nibilitat, qüestions com, per exemple, comerç ètic, models 
de desenvolupament sostenible a l’hora de realitzar obres 
o serveis o, per exemple, que se puga lluitar contra estes 
operacions financeres en paradisos fiscals que suposen, com 
tots sabem, delictes de blanqueig de capital o frau contra la 
hisenda pública .

Ficar estos elements és una tasca complexa, és una tasca 
complexa, s’han de definir ben bé, han d’estar protegits, no 
solament l’administració, sinó també és de veres que estos 
tercers, els contractistes, han de tindre garanties perquè, en 
definitiva, són processos en què van a competir amb objecti-
vitat amb altres tipus d’empreses per a endur-se eixa obra o 
servei. Han d’estar molt ben definits, han de saber com valo-
rar, d’una manera, com dic, objectiva, en un procés complex 
com és el de la contractació pública .

I, per tant, una cosa que pot semblar filosofia, quan u ha 
de baixar a normativa ha de tindre molt clar, específica-
ment, quins són els elements. Perquè, fins i tot, i encara que 
la nostra imaginació, segurament, obrira un parany impen-
sable i infinit de clàusules de responsabilitat social, això, 
no?, totes i tots ho sabem, podria tindre un marc legal en 

què sustentar-lo i, per tant, poder introduir-lo en elements 
tan importants com els de la contractació pública, la segu-
retat jurídica i els elements que proporcionen alguna cosa 
objectiva que puga ser avaluada per, en definitiva, meses de 
contractació, etcètera, que han d’informar els tècnics .

Per tant, per a nosaltres –i, fins i tot, el dia abans que n’hi haja 
un debat sobre esta qüestió– . . ., voldríem plantejar quines 
són les mesures que s’estan realitzant per a l’aplicació d’estes 
clàusules de responsabilitat social . Vosté sap que demà hi ha 
un debat sobre esta qüestió, que n’hi ha una esmena a la tota-
litat, plantejada pel Grup Parlamentari Popular . No sé si té 
opinió al respecte, però, bé, açò ja seria un afegit a la meua 
pregunta .

En tot cas, jo sí que afegiria una valoració, i és que si algú vol 
quedar-se en la tècnica i l’econòmica, tindrem contracta-
ció com la de sempre, contractació molt susceptible –com ja 
hem vist– de pervertir-se, de forçar-se i d’endur-se endavant 
drets, sobretot laborals .

Nosaltres, a l’introduir . . ., i ser valents i voler introduir clàu-
sules de responsabilitat social, per fi abordem una qüestió 
indispensable, i és posar les persones també per damunt de 
les obres i dels serveis .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Mollà .

Conseller .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Moltes gràcies, presidenta .

Moltes gràcies, senyoria .

Efectivament, parlem de temes de filosofia, però crec que 
entrem en una època en què la filosofia cada vegada serà més 
important .

Quant a l’esmena a la totalitat del Grup Popular, l’he llegida 
en tot el respecte i espere a les explicacions que donaran 
demà . A la vista del que diu, me sembla una irresponsabili-
tat social .

Dit això, he de dir que este Consell té la ferma convicció 
que en la contractació pública no només compta el preu i la 
dimensió econòmica . Ha de ser una eina estratègica per a 
les polítiques públiques, per a contribuir a la cohesió social 
mitjançant criteris ètics, socials, mediambientals i altres, 
culturals, etcètera . Per això mateix, la contractació pública 
socialment responsable és una de les nostres prioritats, dins 
de la nostra política de responsabilitat social .

Quan vam arribar al govern, partíem pràcticament des de zero . 
Només hi havia un acord del Consell aprovat en els últims plens 


